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207543.640.0001.100.000.000 اتوماتیک10

206362.860.000610.000.000 تیپ 112

12 S7 1.043.130.0001.980.000.000هایما

749.520.0001.360.000.000چانگان13

500.000.000870.000.000اچ سی کراس14

489.560.000800.000.000پارس تندر15

16GLX 405 329.446.000505.000.000پژو

275.700.000420.000.000تیبا صندوقدار17

1.149.940.0002.300.000.000پژو 182008

1.235.000.0001.950.000.000جک S5 اتوماتیک19

20EF7 343.800.000545.000.000سمند

469.894.000870.000.000دنا21

گروه اقتصادی- 
جدیدترین آمار بانک مرکزی نشان می دهد 
نقدینگی کشور همچنان به روند شتابان خود 
ادامه داده و با رشد سه برابری در این دولت، از 
یک تریلیون و 600 هزار میلیارد تومان گذشته 

است. 
تلاطمات ارزی اخیر باعث شــد عملکرد منفی 
دولت درخصوص نقدینگی بار دیگر برجســته شود،  
عملکردی که متاســفانه زمینه ســاز مشکلات اخیر 
اقتصادی شد و بازار های مختلفی از جمله ارز، سکه، 

مسکن، گوشی همراه و... را تحت تاثیر قرار داد. 
بر اساس جدیدترین آمار بانک مرکزی، نقدینگی 
کشــور به یک تریلیــون و 602 هزار میلیارد تومان 
افزایش افزایش یافت، این در حالی اســت که سال 
گذشــته حجم نقدینگی، یک تریلیون و 333 هزار 
میلیارد تومان بود که بیانگر این واقعیت است که طی 
یکسال اخیر حدود 300 هزار میلیارد تومان )یعنی 
20/1 درصد( به نقدینگی کشور افزوده شده است. 

البته رشد نقدینگی در تیر 96، نسبت به تیر 95 
)یعنی مدت مشابه قبلی( 23 درصد افزایش یافته بود 
که بر این اساس می توان گفت رشد نقدینگی یکسال 
اخیر با وجود کاهشی که داشته، تغییر محسوسی را 

تجربه نکرده است. 

با رشد بیش از سه برابری در دولت تدبیر و امید 

نقدینگی از یک تریلیون و 600 هزار میلیارد تومان گذشت

نقدینگی کشــور، تشکیل شده از دو بخش پول 
و شــبه پول می باشد، به این صورت که پول، همان 
اسکناس و سکوک به همراه سپرده های کوتاه مدت 
بوده و شبه پول هم، سپرده های بلندمدت می باشد. 
حجم شــبه پول از این نقدینگی یک تریلیون و 
387 هزار میلیارد تومان و حجم پول هم نزدیک به 
215 هزار میلیارد تومان می باشــد. به عبارت دیگر 

همانطور که مشــاهد می شــود بیش از 90 درصد 
نقدینگی مربوط به شــبه پول )یعنی ســپرده های 

بلندمدت بانکی( است. 
از همین رو گفته می شــود بانک ها نقش موثری 

در افزایش نقدینگی داشته اند. 
به گزارش خبرگزاری ایسنا، این در حالی است که 
عبدالناصر همتی، رئیس کل بانک مرکزی در ابتدای 

حضــور خود در این بانک وضعیت کنونی بازار ارز را 
محصولــی از عدم کنترل و هدایت جریان نقدینگی 
بی ضابطه توســط شبکه بانکی عنوان کرده بود. وی 
البته در روزهای اخیر نیز انتقادات خود نسبت به این 
موضوع را بار دیگر  مطرح کرد و وقتی بعد از آن بازار 
ارز تا حدی درگیر التهاب شــد، برخی از تحلیلگران 
معتقد بودند مسائل مطرح شده در مورد نقدینگی از 
سوی رئیس کل بانک مرکزی عاملی اثرگذار بر شرایط 

بازار بوده است. 
لازم به ذکر اســت، نقدینگــی در ابتدای دولت 
حســن روحانی حدود 490 هزار میلیارد تومان بود 
که تاکنون )که به یک تریلیون و 600 هزار میلیارد 
تومان رســیده( بیش از یک تریلیــون و 200 هزار 
میلیارد تومان افزایش داشــته و رشد چشمگیر سه 

برابری را تجربه کرده است. 
این در حالی اســت که یکی از انتقادات حســن 
روحانی از دولت قبلی، افزایش نقدینگی بود، حسن 
روحانی سال 91 و 92 با انتقاد از نقدینگی 450 هزار 
میلیاردی این سؤال را پرسید که »آیا نقدینگی را هم 
دشمن بالا برد؟«در حال حاضر، علی رغم انتقاداتی 
که خود او به افزایش نقدینگی نسبت به دوره قبلی 
داشت، یکی از بدترین عملکردها را درخصوص رشد 

نقدینگی ثبت کرده است.

قیمت )به تومان(نوع سکه
4/260/000سکه تمام طرح جدید
4/060/000سکه تمام طرح قدیم

2/104/000نیم سکه
1/103/000ربع سکه

622/000گرمی
357/840هر گرم طلای 18 عیار

نوع ارز
10/650دلار)سنا(

15/480یورو
17/299پوند

2/074لیر ترکیه
3/641درهم امارات

بررسی بودجه عمومی دولت نشان می دهد، 
در ۴ ماهه امسال و در آستانه اعمال تحریم های 
نفتی از سوی آمریکا درآمد نفت ایران نسبت به 
مدت مشابه سال قبل 60 درصد رشد کرده است.

به گزارش فارس، بر اساس جزئیات منتشرشده از 
وضعیت بودجه عمومی دولت آمارها نشــان می دهد، 
در 4 ماهه سال جاری بالغ بر 42 هزار و 110میلیارد 
تومان درآمد کســب شده اســت. همچنین از محل 
واگذاری دارایی های سرمایه ای 42 هزار تومان حاصل 
شده که رشــد 60/3 درصدی نسبت به مدت مشابه 

سال قبل دارد.

وضعیت واگــذاری دارایی های مالی نیز نشــان 
می دهد، در این مدت 31 هزار و 450 میلیارد تومان 
درآمد کســب شده که نســبت به مدت مشابه سال 
قبل 80/8 درصد رشد یافته است. در بخش مصارف 
هزینه های جاری دولت با رشد 15/2 درصدی نسبت به 
مدت مشابه سال قبل به 85 هزار و 410 میلیارد تومان 
افزایــش یافته، همچنین در بخش تملک دارایی های 
سرمایه ای 23 هزار و 410 میلیارد تومان به طرح های 

عمرانی پرداخت شد.
بر اســاس آمارهــا 190 میلیارد تومــان نیز از 
دارایی های مالی تملک شــده است که 83/8 درصد 

کاهش یافته اســت. با این وجود تراز عملیاتی بودجه 
علیرغم رشــد درآمدها همچنان تکافوی هزینه های 
جــاری را نداده و با کســری 49 هزار و 850 میلیارد 
تومانی روبه رو هستیم که نسبت به ماه قبل حدود 11 

هزار میلیارد تومان کسری دارد.
تــراز عملیاتــی ســرمایه ای نیز با وجود رشــد 
60درصدی منابع حاصل از نفت و فرآورده های نفتی 
به منفی 31 هزار و 250 میلیارد تومان رســیده که 
نســبت به مدت مشابه سال قبل 93درصد با افزایش 

کسری روبه رو است.
همچنین در بخش نســبت های تحلیلی وضعیت 

درآمدها به پرداخت های هزینه ای از 50/6 درصد در 
4 ماهه سال 96 به 49/3 درصد در سال جاری تنزل 

یافته است.
مجموعه درآمدها و واگذاری درآمدهای سرمایه ای 
نســبت به مجموعه  پرداخت های هزینه ای و تملک 
دارایی های ســرمایه ای 77/3 درصد کاهش یافته، در 

صورتی که باید 90/9 درصد باشد.
گفتنی است افزایش 60درصدی درآمدهای نفتی 
کشور در ســالجاری در حالی رخ داده که قرار است 
از آبان مــاه آمریکا تحریم های نفتی علیه کشــورمان 

اعمال شود.

 در آستانه اعمال تحریمهای نفتی از سوی آمریکا

درآمد نفتی ایران در چهارماهه امسال 60 درصد رشد کرد

بیش از ۴6 درصد از شرکت کنندگان در یک نظرسنجی اعتقاد 
دارند که قیمت گذاری خودروهای داخلی به شورای رقابت سپرده 

شود. 
به گزارش خبرگزاری فارس، بیش از 46 درصد از شــرکت کنندگان 
در یک نظرســنجی اعتقاد دارند که قیمت گذاری خودروهای داخلی به 
شــورای رقابت سپرده شود.یک برنامه تلویزیونی از مردم پرسید، به نظر 
شما قیمت گذاری خودروهای تولید داخل بهتر است به کدام نهاد سپرده 

شود؟ 1- بازار آزاد 2- شورای رقابت 3- وزارت صمت
در پایان این نظرســنجی 46.51 درصد از شــرکت کنندگان عنوان 
کردند، بهتر اســت قیمت گذاری خودرو به شــورای رقابت سپرده شود، 
26 و87 صدم درصد گزینه بازار آزاد و 26 و 63 صدم درصد نیز وزارت 
صنعت، معدن و تجارت را به عنوان نهاد مناســب برای قیمت گذاری را 

انتخاب کردند.
گفتنی اســت، طبق اعلام وزارت صنعت، معدن و تجارت، براساس 
مصوبه شــورای هماهنگی سران ســه قوه، از این پس شورای رقابت در 
مورد همه کالاها از جمله خودرو مسئول قیمت گذاری نیست و می تواند 
پیشــنهاد دهنده باشد و ســتاد تنظیم بازار قیمت ها را تعیین و تصویب 
می کند. پیش از این شــورای رقابت در بازار خودروهای زیر 45 میلیون 
تومان قیمت گذار بود.وزارت صنعت، معدن و تجارت اعلام کرده بود: فعلا 
افزایش قیمت خودرو نداریم و شورای رقابت از این پس می تواند قیمت 
کالاها از جمله خودرو را پیشنهاد دهد، اما ستاد تنظیم بازار تعیین کننده 
قیمت است.محمد شریعتمداری؛ وزیر صنعت معدن و تجارت چند روز 
پیش درباره حذف شــورای رقابت از چرخه قیمت گذاری خودرو، اظهار 
داشت: براساس مصوبه اخیر هیئت هماهنگی اقتصادی سران قوا در بند 

4 و 5، دو موضوع به روشنی بیان شده است.
وی افزود: اولین موضوع این اســت که ســازمان حمایت از مصرف 
کننــدگان و تولیدکنندگان به عنوان تنها مرجع کارشناســی قیمت در 
کشــور تعیین شده و برهمین اساس تمامی مراجع قانونگذاری و تعیین 
قیمت، مکلف هستند نظرات کارشناسی این هیئت را مدنظر قرار دهند.
وزیــر صنعت، معدن و تجارت دربــاره بند دیگر این مصوبه، توضیح 
داد: تمامی مراجع قانونی تعیین قیمت مکلف هستند پس از تایید ستاد 
تنظیم بازار مصوبات خود را اجرایی کنند و هیچ مرجع قانونی مستقیما 

نباید آنچه که به نتیجه می رسد را ابلاغ کند.
شریعتمداری افزود: تمامی مراجع باید پیش از ابلاغ بررسی های خود، 
این نتایج را به ستاد تنظیم بازار ارائه کرده و پس از بررسی در این ستاد 
در صورت تایید، قابلیت اجرا خواهد داشــت. ستاد تنظیم بازار مرکب از 

نمایندگان 9 وزارتخانه، بخش خصوصی و اتاق بازرگانی است.

حمل ونقل  شرکت های  صنفی  رئیس انجمن 
ریلــی گفت: افزایش قیمت بلیــت قطار برای 
اقشار مردم قابل قبول نیست، بنابراین باید در 
شرایط اقتصادی فعلی، حمایت های دولت از محل 

اختصاص ارز دولتی باشد.
به گزارش فارس، محمد رجبی دیروز در میزگرد 
تغییرات نرخ ارز و اثرات آن بر حمل ونقل ریلی مسافری 
با بیان اینکه ضرورت دارد از ناوگان ریلی حمایت شود، 
اظهار داشــت: امروز میانگین عمــر ناوگان در بخش 

مسافری ریلی به 29 سال رسیده است.
رجبی ادامه داد: حدود 11 شرکت ریلی شامل 8 
شرکت سفیرریل، رجا و فدک در حال حاضر هزینه های 
نگهداری ناوگان را از محل منابع خود انجام می دهند 

که این منابع فقط از محل تعرفه بلیت است.
وی با بیان اینکه وابستگی ارزی در بخش ناوگان 
ریلی زیاد است، بیان کرد: در برخی قطعات که در داخل 

تولید نمی شود، وابستگی ارزی داریم، از سوی دیگر در 
برخی قطعات تولید داخل هم بابت مواد اولیه یا قطعات 

کوچک تر، وابستگی ارزی وجود دارد.
رئیس انجمن صنفی شرکت های حمل ونقل ریلی 
بیان کرد:  در دو ســال گذشته برخی از قطعات ترمز 
قطارها از کشور آلمان وارد شد، امروز به سمت سرعت 
160 کیلومتر در ساعت حرکت کرده ایم و باید از نظر 

ایمنی همه استانداردها رعایت شود.
رجبی افزود:  پس از نوسانات ارزی نامه ای به وزیر 
صنعت معدن و تجارت نوشــته ایم تا به ما کمک کند 
تا شرکت های ریلی مسافری بیش از این دچار مشکل 

نشوند.
وی اظهار داشــت:  سهم ارزبری واگن های قدیمی 
15 تا 25 درصد، خودکشش ها 45 درصد و واگن های 
های تک بیش از 45 درصد است و البته در واگن های 
نو از نظر قطعات مصرفی و تعمیرات، وابســتگی ارزی 

وجود دارد.رئیس انجمن صنفی شرکت های حمل ونقل 
ریلی گفت:  در حال حاضر وابستگی ارزی ناوگان ریلی 
مســافری در بخش آلات ناقله، پایین شاســی، ترمز، 
چرخ ها، موتور و گیربکس )در خودکشــش ها( است، 
تعمیرات گیربکس خودکشش ها با احتساب هزینه رفت 
و برگشت به آلمان حدود 110 تا 150 هزار یورو است.
وی بــا بیان اینکه در حوزه کیفیت ســوخت هم 
مشکل داریم، اضافه کرد: متاسفانه گازوئیل در کشور 
ما اســتاندارد لازم را ندارد، میزان گوگرد در گازوئیل 
بالاست و همین امر موجب می شود، هزینه تعمیراتی 

موتور و سیلندر ما افزایش یابد.
رئیس انجمن صنفی شرکت های حمل ونقل ریلی با 
بیان اینکه نوسانات ارزی بر فیلتر، واشر و حتی روغن 
تولید داخل هم اثر گذاشــته اســت، گفت: متاسفانه 
شــرکت های تولیدی لباس هم در مناقصه لباس فرم 
رئیس قطار شــرکت نکردند و اعلام کردند که قیمت 

نخ و پارچه دو برابر شده است و برای آنها صرفه ندارد.
رجبی ادامه داد: مــا پیش از این ارز مبادله ای به 
قیمت دلار 3 هزار تومانی می گرفتیم، حتی امروز دلار 
4200 تومانی هم برای ما گران است و باید برای نگه 

داشتن این صنعت فکری شود.
وی ادامه داد: تا امروز از قطعات موجود در انبارها 
اســتفاده می کردیم، اما از این پس باید وزارت صنعت 
به داد ما برسد و مباحث مربوط به تامین ارز ما با دلار 

4200 تومانی انجام شود.
رجبی با بیان اینکه در ازای هر کیلومتر- صندلی 
6 ســنت ارزبری در ناوگان ریلی وجــود دارد،   اضافه 
کرد: مشتری های قطار قشر متوسط جامعه، کارگران، 
دانشجویان و کارمندان هستند و افزایش قیمت بلیت 
برای اقشار مردم قابل قبول نیست، زیرا امکان تامین 
آن را ندارند، بنابراین باید حمایت های دولت از محل 

اختصاص ارز دولتی باشد.

رئیس انجمن شرکت های حمل ونقل ریلی :

افزایش قیمت بلیت قطار برای مردم قابل قبول نیست

وزیر صنعت ، معدن و تجارت اعلام کرد: دولت 
کالاهای اساسی مورد نیاز مردم را تامین و در بعضی 

اقلام بیش از نیاز سال فراهم کرده است. 
به گزارش شاتا،  محمد شــریعتمداری در حاشیه 
نشست مشــترک با مدیران فروشگاه های زنجیره ای و 
تعاونی ها و اتحادیه تعاونی های کشــور تصریح کرد: در 
بســیاری از موارد رشد حداقلی، کمتر از ده درصدی در 
میزان فروش در فروشــگاه های زنجیره ای وجود دارد و 
طرح این مسئله شاید بیشتر ناشی از نگرانی موجود در 

جامعه باشد، ولی آنچه از سوی مدیران فروشگاه ها طرح 
شد، فعالیت طبیعی و فروش طبق برنامه است.

وزیر صنعت، معدن و تجارت افزود: در روند تخصیص 
ســهمیه به فروشگاه های زنجیره ای متناسب با تقاضای 
مردم در برخی کالاهای خاص خللی به وجود آمده بود 
که مدیران این فروشگاه ها قول مساعد دادند، در اسرع 
وقت با شارژ انبارشان به تامین کالا از تولید کنندگان یا 
وارد کنندگان اقدام کنند.شریعتمداری ادامه داد: روند 
تامین مواد اولیه تولید برخی از واحدها هم با مشکلاتی 

روبه رو شده بود که بیشتر به سیاست های ارزی کشور 
و مقررات ایجاد تمرکز در این سیاســت ها برمی گشت 
که باهمکاری بانک مرکزی حل و فصل خواهد شــد تا 
به صورت ســریع تر کالاهای مورد نیازمردم در اختیار 
فروشــگاه های زنجیره ای قرار بگیرد و این فروشــگاه ها 
کماکان با قوت در خدمت مردم باشند.وی اظهار داشت: 
مجموعه امکانات این فروشگا ه ها با شارژ کامل انبارها در 
خدمت مردم خواهد بود و مردم اطمینان داشته باشند 
که دولت با تامین کالاهای اساسی مورد نیاز آنها تمهیدات 

لازم را از پیش اندیشیده و امکانات لازم برای تامین این 
نیازها در ماه های آتی حتی در بعضی اقلام بیش از نیاز 
سال هم وجود دارد.وزیر صنعت در زمینه طولانی بودن 
زمان ترخیص برخی کالاها از گمرک کشور گفت: نتایج 
آنچه از اتاق های بازرگانی سراسر کشور و فعالان اقتصادی 
دریافت شد، عمدتا در مشکلاتی در نحوه ترخیص مواد 
اولیه تولید و کالاها بود که طی جلســه ای با رئیس کل 
گمرک این موضوعات مطــرح و با تدابیری که در نظر 

گرفته شد این روند اصلاح می شود.

وزیر صنعت:

ذخیره کالاهای اساسی بیش از نیاز داخلی است

رئیــس  اتحادیه صنــف نمایشــگاه داران و 
فروشــندگان خودروی تهران به مردم هشدار داد 
خودرویی  سایت های  غیرواقعی  قیمت های  فریب 

را نخورند.
سعید موتمنی در گفت وگو با ایسنا، گفت: این روزها 
بســیاری از مردم نه برای تامین نیاز شخصی بلکه برای 
حفــظ ارزش پول خود اقدام بــه خرید خودرو می کنند. 
ایــن وضعیت منجر به هجــوم تقاضا به طرح های فروش 

خودروسازان شده است.

موتمنی اظهار کرد: در شرایط فعلی بسیاری از مردم 
برای حفظ ارزش پول و سرمایه خود به دنبال تبدیل ریال 

به کالاهای سرمایه ای و باارزش هستند.
وی با بیان این که به همین دلیل بسیاری از افراد وارد 
بازار خودرو شده اند، خاطرنشان کرد: در این شرایط تفاوت 
بالای قیمت رسمی و آزاد خودروها نیز مزید بر علت شده تا 
بسیاری از شهروندان به دنبال خرید خودرو به قیمت های 

رسمی از کارخانه های سازنده باشند.
رئیس  اتحادیه صنف نمایشــگاه داران و فروشندگان 

خــودروی تهران ادامــه داد: در جدیدترین مورد در این 
زمینه 50 هزار دستگاه از محصولات سایپا ظرف یک روز 
فروخته شد که با قاطعیت می گویم حتی یک خودرو نیز 
از سوی نمایشگاه داران خریداری نشد، بلکه تمام خریداران 
مردم عادی بودند که با هدف حفظ و افزایش سرمایه خود 

اقدام به خرید کردند.
وی افزود: در این شــرایط مســئولان باید به گونه ای 
عمل کنند که خودرو از حالت کالای ســرمایه ای خارج 
شده و عطش خرید خودرو از بین برود در غیر این صورت 

خودروسازان هرچه خودرو عرضه کنند بازار سیر نخواهد 
شد.موتمنی با بیان اینکه متاسفانه بیشتر کسبه در اصناف 
مختلف اجنــاس خود را با نــرخ دلار آزاد قیمت گذاری 
می کنند، تصریح کرد: در بازار خودرو نیز برخی فروشندگان 
و واســطه ها به ویژه در سایت ها و شــبکه های اجتماعی 
قیمت های غیرواقعی برای خودرو اعلام می کنند که این 
کار باعث ایجاد التهاب بیشتر در بازار و فریب مردم عادی 
برای خرید با قیمت های غیرواقعی می شود. در این زمینه 

شهروندان آگاه باشند که فریب این افراد را نخورند.

رئیس  اتحادیه صنف نمایشگاه داران خودروی تهران:

مردم فریب قیمت های غیرواقعی سایت های خودرویی را نخورند

مشــاور مقام معظم رهبری در امور بین الملــل با تأکید بر 
اینکه بانک ها باید با حداکثر تــوان، نقدینگی جامعه را که در 
اختیار آنهاســت به تولیدکنندگان بسپارند تا در اثر آن  اشتغال 
هم شــکل بگیرد، گفت: بانک ملی ایران در بسیاری از زمینه ها 
می تواند پیشتاز باشــد به ویژه در زمینه خروج از بنگاه داری و 
 بازگشــت به بانکداری اصیل که مورد تاکید مقام معظم رهبری

 هم هست.
دکتر علی اکبر ولایتی در مراسم گرامیداشت نودمین سالگرد تاسیس 
بانک ملی ایران با بیان اینکه تبادل پول و نگهداری آن تحت عنوان صرافی 
در ایران بسیار تاریخی است، گفت: در کتاب »اوستا« از سکه و پول یاد 
شــده و هخامنشیان نیز پول را رایج کرده بودند، بنابراین می توان گفت 

ایرانیان به نوعی مبدع بانکداری بوده اند.
به گــزارش روابط عمومی بانک ملی ایران، عضو مجمع تشــخیص 
مصلحت نظام با مروری بر سابقه بانکداری و چاپ و نشر اسکناس و پول 
در ایران باســتان، اظهار داشت: ناصرخسرو نیز در سفرنامه خود به رواج 

پول در ایران به خوبی  اشاره کرده است.
وی همچنین به تلاش انگلستان برای سلطه بر ایران در قرارداد رویتر 
 اشــاره کرد و با بیان اینکه آن قرارداد ناکام ماند، گفت: دولت انگلیس از 
راه تاســیس بانک به ایران وارد شد، اما خوشبختانه نمایندگان مردم در 
مجلس شورای ملی با ورود به موضوع لزوم تاسیس بانک ایرانی، این روند 
را تغییر دادند، به طوری که با تاســیس بانک ملی ایران در سال 1307، 

خواسته ایرانیان در این زمینه محقق شد.
مشــاور مقام معظم رهبری در امور بین الملل با تاکید بر اینکه بانک 
ملی ایران یکی از ســرمایه های تاریخی، سیاسی و انقلابی کشور است، 
بیان داشت: بعد از انقلاب مشروطه، یکی از خواسته های ایرانیان تاسیس 

بانکی ایرانی بود که به خوبی هم انجام شد.
ولایتی همچنین به لزوم هدایت نقدینگی به ســمت تولید  اشــاره و 
خاطرنشــان کرد: بانک ها باید با حداکثر توان، نقدینگی جامعه را که در 
اختیار آنهاست به تولیدکنندگان بسپارند تا در اثر آن  اشتغال هم شکل 
بگیرد. وی با انتقاد از ســودهای کلان موجود در نظام بانکی، آن را یک 
آسیب خواند و افزود: در حالی که سود بانکی در کشورهای توسعه یافته 
بســیار پایین و در حد کارمزد است، نظام بانکی ما هم باید روند موجود 

را اصلاح کند.
مشــاور مقام معظم رهبری در امور بین الملل همچنین به مذاکرات 
ایران و روســیه برای حذف دلار از مبادلات تجاری  اشــاره کرد و گفت: 
قرار بر این شــد که مبادلات میان دو کشور بر اساس »روبل« و »ریال« 
 انجام شــود و رئیــس کل بانک مرکزی نیــز این موضــوع را پیگیری

 خواهد کرد.
به گفته وی، مذاکرات با ترکیه، چین و هند نیز به همین منظور در 
جریان اســت و این یک تجربه پیاده شده در بسیاری از کشورهای دنیا 
از جمله گروه بریکس شامل برزیل، روسیه، هند، چین و آفریقای جنوبی 
است. در ادامه این مراسم، تمبر و سکه های یادبود نودمین سالگرد تاسیس 
 بانک ملی ایران توسط دکتر ولایتی و مدیرعامل بانک ملی ایران رونمایی

 شد.

پژوهشــگر اقتصادی گفت: 20 شــرکت پتروشیمی بدلیل 
دریافت مواداولیه با نــرخ ۳۸00 تومان و فروش ارزصادراتی به 
قیمت بازارثانویه، از ۳0هزارمیلیارد تومان رانت بهره مند هستند. 
به گزارش خبرگزاری مهر، حمیدرضا قریشی در یک برنامه تلویزیونی 
درباره رانت پتروشیمی هایی که خوراک خود را با قیمت ارز دولتی دریافت 
می کنند، اظهارداشــت: در حال حاضر تعدادی از پتروشیمی ها خوراک 
خود را با قیمت ارز دولتی دریافت می کنند. مجموع این پتروشــیمی ها 
حدود 20 شــرکت هستند که پتروشــیمی مروارید، بوعلی ، فن آوران ، 
بندرامام و زاگرس از مهم ترین این شــرکت ها هستندکه خوراک خود را 
 به صورت مستقیم یا غیر مستقیم و با ارز 3800 تومانی از دولت دریافت 

می کنند.
این پژوهشــگر اقتصادی گفت : اکنون این شرکت ها خوراک خود را 
با نرخ 3800 تومانی دریافت می کنند و محصول آنها به دو طریق عرضه 
در داخل و صادرات به فروش می رسد. این پتروشیمی ها ارز بدست آمده 
از صادرات محصولات خود را در بازار ثانویه به نرخ ارز حدود هشت هزار 

تومانی می فروشند.
قریشی افزود: پس در نتیجه این شرکت ها نرخ خوراک خود را با ارز 
3800 تومانی از دولت می گیرند و ارز بدســت آمده از صادرات را با نرخ 

هشت هزار تومان در بازار ثانویه می فروشند.
وی گفت: بخش تلخ ماجرا اینجاست که در حالی که قیمت خوراک 
پتروشیمی ها با ارز 3800 تومانی به آنها داده می شود ولی ارز اختصاصی 
برای واردات دارو و کالاهای اساسی با نرخ 4200 تومان محاسبه می شود 
این بدان معنی است که دولت نرخ خوراک پتروشیمی ها را ارزان تر از ارز 

کالاهای اساسی که مایحتاج مردم است، اختصاص می دهد.
این پژوهشگر اقتصادی ادامه داد: اگر دولت خوراک را بر مبنای بازار 
ثانویه یعنی ارز هشت هزار تومانی به پتروشیمی ها بدهد حدود 30 هزار 
میلیارد تومان رانت پتروشیمی ها حذف می شود، این رقم نیز معادل یارانه 
9 ماه کل ایرانیان است. در حال حاضر این پتروشیمی های خوراک دولتی 

حدود 30 هزار میلیارد رانت دریافت می کنند.
مجــری برنامه هــم در خلال صحبت های قریشــی بــه این رانت 
عظیــم واکنــش نشــان داد و گفــت : آدم حــس می کند کــه این 
 پتروشیمی ها در یک حکومت مستقلی قراردارند که زور هیچکس به آنها

 نمی رســد.وی افزود: پس بخاطر این رانت عظیم و وسوسه انگیز است 
که این روزهــا همه تلاش می کنند مدیرعامل یا عضو هیئت مدیره یک 
پتروشیمی شوند، متاسفانه پتروشیمی ها مثل آبکش شده اند و هر چه دلار 

در آنها ریخته می شود معلوم نیست چکارمی کنند.

یک تولید کننده پوشک با اشاره به اینکه دو سال پیش وزارت 
بهداشت مجوزی برای یک برند آمریکایی صادر کرد، گفت: وزارت 
بهداشــت اعلام کرد چون کالا در بازار کمبود است این مجوز را 

صادر کرده )اما( در نهایت گفتند ما فریب خوردیم!
حیدر میزبان در گفت وگو با خبرگزاری تســنیم، درخصوص دلایل 
رشد قابل توجه قیمت پوشک بچه که در طول هفته های اخیر مشکلات 
متعددی را برای مردم به وجود آورده است، اظهارداشت: حدود یک ماه 
مواد اولیه واحدهای تولیدی در گمرک متوقف شد که همین امر تولید 

پوشک را در کشور با خلل روبه رو ساخت.
وی با اعلام اینکــه علاوه بر قیمت ارز، محدودیت عرضه محصولات 
پتروشیمی هم برافزایش قیمت تمام شده کالاهای ما اضافه کرده است 
گفت: گاهی در پتروشیمی ها شاهد افزایش 150 درصدی قیمت ها هستیم 

در صورتی که عمده مواد اولیه آنها داخلی است. 
مدیرعامل شرکت مای بیبی اضافه کرد: پتروشیمی ها براساس کدام 
اصل افزایش قیمت ها را اعمال می کنند؟ امروز ما برای کیســه کالاهای 
خود مجبور به واردات شــده ایم و پتروشــیمی به ما مواد نمی دهد. به 
عقیده من ما بیشتر از آنکه تحریم خارجی باشیم تحریم داخلی هستیم.

میزبان با اعلام اینکه هیچ نوع کمبودی در پوشک نداریم و حتی قول 
می دهم نیاز مردم را هم تأمین کنیم، بیان کرد: مواد اولیه تولید پوشاک 
را خریده ایــم و برخی از مواد را هم بطور مرتب وارد می کنیم مگر اینکه 

گمرک تصمیم بگیرد که کالاهایمان را ترخیص نکند.
وی ادامــه داد: علاوه بر این نظارت دقیقی بر عملکرد نمایندگی های 
خود داشــته و نحوه عرضه کالاها را کارتن به کارتن بررسی می کنیم تا 

خللی در این رابطه ایجاد نشود.
این تولیدکننده در پاسخ به این پرسش که طبق صحبت های شما ما 
نباید مشکلی در این حوزه داشته باشیم اما در یک ماه اخیر چه اتفاقی 
در بازار افتاده که مردم شــاهد افزایش قیمت و کمبود پوشاک در بازار 
شــده اند؟ گفت: این رشــد به خاطر تغییر نرخ ارز است. ما پیش از این 
یورو را با قیمت چهار هزار تومان در اسفندماه می خریدیم اما امروز باید 

ارز را با قیمت هایی که هر لجظه در حال تغییر است خریداری کنیم.
میزبان دلایل متشنج شدن بازار پوشک را واردکنندگان عنوان کرد و 
گفت: حدود دو سال پیش وزارت بهداشت مجوزی برای یک برند آمریکایی 
صادر کرد که این موضوع خلاف بیانات رهبر معظم انقلاب در استفاده از 
کالاهای داخلی بود. این شــرکت خارجی به مغازه ها می رفت و می گفت 
کالای ایرانــی را پایین آورده و کالای من را جای آن بگذارید 500 هزار 
تومان هم بابت این موضوع به مغازه داران پرداخت می کرد. در آن مقطع 
ما چندین بار داد زدیم که چرا این مجوز صادر شده اما کسی توجه نکرد.

به گفته وی، وزارت بهداشــت برای دفــاع از کار خود اعلام کرد که 
چون کالا در بازار کمبود اســت این مجوز را صادر کرده ام. این در حالی 
اســت که من خودم شخصا آمارها را جمع آوری و به آنها نشان دادم که 
تصمیم اشتباهی گرفتید در نهایت هم گفتند ما فریب خوردیم اما باز هم 

مانع واردات آن کالای آمریکایی نشدند.
این تولیدکننده اضافه کرد: ما هیچ نوع کمبودی در تولید نداشته و 
حتی به راحتی امکان صادرات هم داریم. اگر بانک مرکزی در تخصیص 
ارز برای واردات مواد اولیه و ماشین آلات همکاری کند کالا به وفور تولید 

و راهی بازار می کنیم.

ولایتی در نودمین سالگرد تاسیس بانک ملی ایران:

بانک ها باید در جهت هدایت نقدینگی
 به سمت تولید و ایجاد  اشتغال گام بردارند

یک تولیدکننده پوشک:

وزارت بهداشت فریب پوشک 
آمریکایی را خورد!

در یک برنامه تلویزیونی مطرح شد

رانت 30 هزار میلیارد تومانی 
پتروشیمی ها از افزایش نرخ ارز

درخواست مردم در یک نظرسنجی:

شورای رقابت مرجع قیمت گذاری 
خودروی داخلی شود 

وزیر سابق مسکن گفت: سؤالی که برای من 
پیش آمده این است که چطور از 200 هزار مسکنی 
که دولت در یک ســال ارائه داده ۳00 هزار شغل 
در می آید، از 5 میلیون مسکنی که در دوران ما 
ساخته شده، 10 هزار یا 15 هزار شغل درآمده؟! 
مگر اینکه فرشــتگان اینها را ساخته باشند و 

انسان ها کار نکرده باشند!
علی نیکزاد در هشتمین قسمت از برنامه گفت وگو 
محور »10:10 دقیقه« باشگاه خبرنگاران جوان در پاسخ 
به این سؤال که منتقدان مسکن مهر می گویند که شما 
رد می شدید گفتید اینجا را مسکن مهر بسازید؟ اظهار 
داشت: برای افراد واجد شرایط یکی از الزامات فرم جیم 
است. فرم جیم ســبز باید داشته باشد. فرم جیم سبز 
یعنی وامی نگرفته. فرم جیم قرمز یعنی گرفته و کوپنش 
سوخته، بنابراین مستحضر باشید در جمهوری اسلامی 
19 شهر جدید داریم غیر از سهند تبریز، همه شهرهای 
جدید در دهه 70 مکان یابی و به تصویب رسیده است 
و هلی کوپتری نبوده که ما با آن برویم مکان یابی کنیم. 
شهرهای پردیس، پرند، هشتگرد، فولاد شهر و بهارستان 

همه قبل از ما بوده است.
وی با بیان اینکه مســکن نقطه بهینه اش این است 
که شما نگذارید قیمتش بالا برود، در عین حال تولید 
داشته باشید اگر کسی بتواند این کار را انجام بدهد باید 

به او جایزه بدهیم، گفت: این دولت قیمت را نگه داشت 
الان را نمی گویم. تا اینکه اخیرا فنر ول شده. قبل از این 
جریانات بالاخره قیمت زمین و مسکن  گران نشده بود 
امــا این یک طرف قضیه بــود، میزان تولید پایین بود. 
وقتی تولید نباشد، پس از مدتی همانند سال 84 عرضه 
و تقاضا با یکدیگر هم خوانی نخواهد داشت. 17.5 میلیون 
خانوار تنها 16 میلیون خانه، بنابراین بازار مسکن وارد 
رکود شد و این رکود سبب شده بود در سبد تورم،  38 
درصد تورم از 360 قلم کالا، مربوط به بخش مســکن 
شــود. وقتی که تولید نکنیم سبب می شود که مسکن 
و زمین قابل توجه گران بشود یعنی نه توانستیم قیمت 

زمین را نگه داریم و نه تولید انجام بدهیم.
وزیر سابق مسکن بیان داشت: ما 20 هزار میلیارد 
تومان از قسط برگشتی مسکن مهر در بانک مسکن پول 
داشتیم. این پول را موظف دانستیم که انتقال بدهیم به 
بانک مرکزی. بنده پیش آقای سیف رفتم و ایشان 10 
ســال استمهال دادند به بانک مسکن. اینکه می گویند 
گران شده بود قبول، اصلا سال 92 گران شده بود، ما باید 
بــه جای 25 میلیون تومان وام، وام 40 میلیون تومانی 
می دادیم و مردم به راحتی قادر به خرید مسکن بودند. 
در ســند  اشتغال 1397 دولت محترم فرموده که 300 
هزار شغل از 1 میلیون و 36 هزار شغل مربوط به مسکن 
است که از 200 هزار مسکنی که می خواهم بسازم و این 

شامل 50 هزار مسکن روستایی،  100 هزار بافت فرسوده 
و 50 هزار در شــهر می شود. سؤالی که برای من پیش 
آمده این است که چطور از 200 هزار مسکنی که دولت 
در یک سال ارائه داده 300 هزار شغل در می آید، از 5 
میلیون مسکنی که در دوران ما ساخته شده، 10 هزار 
یا 15 هزار شغل درآمده؟! مگر اینکه فرشتگان اینها را 

ساخته باشند و انسان ها کار نکرده باشند!
نیکزاد ابراز داشت: ما الان 97 هزار مسکن در پرند 
داریم،  98  هزار مســکن در پردیس داریم و 40 هزار 
مســکن نیز در هشتگرد. من که در پیاده رو و خیابان و 
یا جلسه که می روم،  مردم به من مراجعه می کنند و من 
را قسم می دهند که یک مسکن در پردیس به ما بدهید. 
به عنوان مثال یک هنرمند بسیار شریف و معروف یک 
هفته پیش به دفتر من آمد و من با احترام به او گفتم 
که امر شما چیست؟ گفتند بنده در منزلی نشستم که 
بــه من گفتند یا 80 میلیون تومــان به روی رهن آن 
بگذاریــد یا 2 میلیون تومان به کرایه اضافه کنید و من 
نه 80 میلیون تومان را داشتم و نه 2 میلیون تومان را. 
لطفا سفارش کنید که در پردیس به من یک واحد منزل 
ارائه دهند. من گفتم بنده الان کاری از دستم بر نمی آید. 
همان بیابانی که  اشاره کردید، این هنرمندی که بسیار 
مورد احترام هست برای جمهوری اسلامی ایران، قصد 
گرفتن یک واحد منزل در پردیس را داشت. شما الان 

خبــر دارید که یک واحد آپارتمان در پردیس قیمتش 
270 میلیون تومان شده؟

وی در پاسخ به این مطلب که آقای وزیر ]وزیر فعلی[ 
می گویند که مسکن نباید دولتی شود،  یعنی دولت هیچ 
دخل و تصرفی در مســکن نداشــته باشد، خاطرنشان 
کرد: مگر دولت در حال ساخت مسکن است؟ مگر من 
به عنوان یک فرد دولتی،  آجر روی آجر گذاشته ام؟ ما 
مکانیزم این کار را فراهم کردیم. 2 میلیون و 120 هزار 
واحد در روســتا را وام دادیم و به مردم کمک کردیم، 
بنیاد مســکن خدمات فنی مهندسی ارائه کرد و طرف 
خودش خانه اش را ساخت. لشکر انبوه سازان وارد ماجرا 
شدند و اینها را تولید و به مردم ارائه کردند. اگر من یا 
دیگران بگوییم که دولت باید خودش خانه بسازد، خیر 

دولت باید تسهیلات را فراهم کند.
وزیر سابق مسکن همچنین سؤال »در حوزه مسکن 
مانند بحث ارز و سکه، ما سلطان مسکن هم داریم که 
بخواهد بازار مسکن را تحت الشعاع اختیارات خودش قرار 
بدهد؟« را اینطور پاسخ داد: اگر بانک ها را سلطان حساب 
کنیم، بله، اگر بانک ها را سلطان حساب نکنیم، در این 
صورت من نشنیده ام اما بالاخره یک مثال معروفی وجود 
دارد که ملک،کســی را زمین نزده است و تا نقدینگی 
زیاد می شود، به سمت بازار مسکن هم می رود اما اینکه 
سازمان یافته کسی به غیر از بانک ها باشد من خبر ندارم.

نیکزاد: مسکن مهر را فرشتگان نساختند


